
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   بخش زنان و زايمان يا شكنجه گاه روحي و جسمي!
عليزاده- خوي: اينق��در اوضاع بخش هاي زن��ان و زايمان برخي از 
بيمارستان  ها بد است كه مادران جوان جرئت نمي كنند، دوباره بچه دار 
شوند. در شهرس��تان خوي با اين همه جمعيت تنها يك بيمارستان 
وجود دارد كه بخش  زنان و زايمان آن مثل يك ش��كنجه گاه روحي و 
جسمي است. بهتر اس��ت دولت براي اصلاح الگوي جمعيت روي اين 
نكات هم كار كند و به كاركنان و پرستاران بيمارستان ها براي برخورد 

مناسب با مردم تذكر دهند. 
---------------------------------------------------

   12 ماه كسر خدمتم را نمي دهند!
حسيني- ايام: من براي انجام خدمت وظيفه  سربازي تأخير داشتم 
كه بابت آن شش ماه اضافه خوردم. از طرفي به علت اينكه پدرم رزمنده 
است، مي توانم از 12 ماه كسر خدمت استفاده كنم، اما متأسفانه اجازه 

نمي دهند از اين مزيت استفاده كنم. لطفاً رسيدگي كنيد. 
---------------------------------------------------

   مسئولان آيه يأس نخوانند!
شفيعي- قم: چرا اخيراً مسئولان كشور در صحبت هايشان آيه يأس 
مي خوانند؟ كش��ور ما با اين همه منابع و امكانات جهانگردي كمبود 
ندارد. بهتر اس��ت مس��ئولان فعلي به جاي اينكه م��دام قبلي ها را به 

كم كاري متهم كنند، خودشان كاري بكنند و مردم را نگران نكنند.
---------------------------------------------------

   وام ازدواج همچنان وصال نمي دهد!
احسان نامداري- ايام: حدود چهار ماه است عقد و براي دريافت وام 
ازدواج در بانك ملت ثبت نام كرده ام، اما هر بار به بهانه اي پرداخت وام را 
به تعويق مي اندازند. تقاضا دارم مسئولان به روند اعطاي وام ازدواج به 

زوج هاي جوان جدي تر رسيدگي كنند.

| روزنامه جوان |  شماره  4106  |1435 مح��رم   5   | آب��ان  1392    18 ش��نبه 

88498445سرويس اجتماعي

مجلس به زودي عليه متخلفان »سلامت غذايي« 
افشاگري مي كند

دست هاي پنهاني كه مواد غذايي آلوده توليد و وارد مي كنند

منفعت بعضي ها سد راه نظارت بر سامت خوراكي ها شده است

به رغ�م تكذيب ه�اي برخي مقام�ات وزارت 
بهداشت و سازمان استان�دارد،  انگار توليد و 
واردات محصولات غذايي آلوده از گوشت هاي 
آلوده ب�ه باقي مان�ده آنتي بيوتيك ها گرفته 
تا مرغ ه�اي سرب�ي و جي�وه اي و محصولات 
كشاورزي مس�موم و آبياري شده با فاضاب 
و حتي برنج ه�اي واردات�ي آلوده ب�ه فلزات 
سم�ي آنق�در ج�دي است ك�ه كميس�يون 
بهداش�ت مجلس ب�ه ط�ور ج�دي وارد اين 
موضوع ش�ده و مخبر اين كميس�يون معتقد 
است:  اين محصولات تنها ب�ر اساس رويكرد 
صاحبان ثروت و قدرت وارد كشور شده است. 
ش��ايد نخس��تين مقام رس��مي كش��ور كه خطر 
باقي مانده آنتي بيوتيك ه��ا در دام و فرآورده هاي 
دامي مانند گوشت،  شير و محصولات و فرآورده هاي 
جانبي را رسانه اي و گوشزد كرد، تنها وزير زن كشور 

در سال هاي پس از انقلاب باشد.
مرضيه وحيد دستجردي غذا را عامل 30 درصد 
بيماري ها در ايران دانست. با وجود اين اما مقاومت 
ميكروبي به دليل باقيمانده آنتي بيوتيك ها، سموم 
و فلزات سنگيني كه در محصولات گياهي نظير 
برنج وجود دارد و سموم و آفت كش هاي گياهي 
در محصولات كشاورزي و باغي كه خيلي وقت ها 
با شست وش��و هم از بين نمي روند،  چالش هايي 

است كه همچنان به قوت خود باقي است. 
حسينعلي شهرياري، رئيس كميسيون بهداشت و 
درمان مجلس با افشاي حقيقت آلودگي برنج هاي 
وارداتي در همايش روز جهان��ي غذا، ماجراهاي 
خوراكي هاي آل��وده را وارد فاز جديدي كرد. هم 
اكنون نيز سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان 
مجلس شوراي اسلامي دست هاي پنهان و مافياي 
قدرت و ثروتي را كه پشت پرده توليد واردات مواد 
غذايي ناسالم به كشور هس��تند تهديد و عنوان 
كرده است:  به طور حتم در آينده اي نزديك آمار 

دقيق��ي از متخلفان را از طريق مطبوعات افش��ا 
خواهيم كرد. 

   منفعت طلباني كه ب�ا جان مردم تجارت 
مي كنند

ماجراي برنج هاي آلوده وارداتي يكي از مهم ترين 
پرونده هاي غذايي است كه همچنان مفتوح مانده 
اما هنوز مقصر يا مقصران آن شناسايي و به مردم 
معرفي نش��ده اند. اما پرونده مواد غذايي آلوده به 

برنج ها ختم نمي شود. 
هرازچندگاه وزارت بهداش��ت خود فهرس��تي از 
مواد غذايي غيرقابل مص��رف را اعلام مي كند و 
اخبار پليس آگاهي در كشف و انهدام شبكه هاي 
قاچاق دارو و مواد غذايي نيز از موارد ديگري است 
كه اعتماد و اعتبار به م��وا غذايي را كمتر و كمتر 
مي كند. به خصوص اينكه گاهي وقت ها محصولات 
غذايي تاريخ گذشته و فاسد با بسته بندي جديد 
و تاريخ انقضاي ت��ازه دوباره به ب��ازار مصرف باز 
مي گردند و پليس هم ش��ايد هميشه به موقع به 
داد سلامت مردم نرس��د و اين خوراكي ها از سر 

سفره من و شما هم سر دربياورند. 
آلودگي مواد غذاي��ي اما آنقدر جدي ش��ده كه 
سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
هم از گسترش آلودگي محصولات غذايي توليد 
كش��ور خبر مي دهد و مي گويد:  در بررسي هاي 
اخي��ر اي��ن كميس��يون متوجه ش��ديم برخي 
محصولات غذايي توليد داخ��ل داراي آلودگي 
هستند و بدون شك در آينده  نزديك آمار دقيقي 

از متخلفان را افشا مي كنيم. 
انگار نمايندگان مردم در كميس��يون بهداشت و 
درمان مجلس آس��تين ها را بالا زده و عزم خود 
را جزم كرده اند تا واقعيت ه��اي مواد غذايي را به 
مردم معرف��ي كنند؛ حقايقي ك��ه فرياد مي كند 
سفره غذاي ما سالم نيس��ت و بنا به تأكيد مخبر 
كميسيون بهداش��ت و درمان محصولات آلوده 

تنها بر اساس رويكرد بسياري از صاحبان ثروت 
و قدرت وارد كشور شده است زيرا اين افراد تنها 
به دنبال س��ود سرشار هس��تند و به منافع خود 

مي انديشند. 
   غذاهاي آلوده فقط وارداتي نيست

به گفته محمد حس��ين قربان��ي، چالش آلودگي 
مواد غذايي فقط مختص بخش واردات نيس��ت و 
برخي محصولات غذايي توليد داخل نيز آلوده اند. 
سخنگوي كميسيون بهداشت مي افزايد:  چندي 
پيش كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس تيم 
ويژه اي تش��كيل داد ت��ا بحث استانداردس��ازي 
محصولات غذايي را پيگيري كند كه متأسفانه در 
اين بررسي ها متوجه شديم بسياري از محصولات 

توليد داخل هم آلوده است. 
وي ضعف در عملكرد دستگاه هاي نظارتي اعم از 
صدور پروانه توليد، نظارت و بهره وري را مس��بب 
مشكلات زياد ناشي از آلودگي در برخي محصولات 

داخلي مي داند. 
اين نماينده مجلس با تأكيد بر ضرورت برخورد با 
متخلفان تصريح مي كند:  با توجه به چالش هاي 
زيادي كه در خصوص آلودگي محصولات داخلي 
وجود دارد از توليدكنندگان و توزيع كنندگان اين 

محصولات مي خواهيم تا نسبت به گسترش اين 
مواد در سطح كشور توضيح دهند. 

قرباني در مورد آلودگ��ي محصولات وارداتي نيز 
يادآور ش��د:  درصدي از اين محصولات وارداتي 
به ظاهر از موسسه اي تحت عنوان »حلال« مجوز 
گرفتند و به اين ترتيب وارد كشور شدند. به طور 
حتم ماهيت اين تشكيلات جايگاه قانوني ندارد 
به گونه اي ك��ه هيچ گونه آزمايش��اتي روي اين 

محصولات انجام نشده است. 
   از سرط�ان ت�ا بيماري ه�اي ژنتيك�ي؛ 

محصول محصولات غذايي آلوده
افزودني هايي ك��ه به مواد غذايي زده مي ش��ود، 
بقاياي آنتي بيوتيكي در م��واد غذايي، تركيبات 
ضدحش��رات و آنتي س��پتيك معضلي است كه 
س��لامت افراد را تهديد مي كند. برخي از بقاياي 
آفت كش ها و حشره كش ها در ميوه ها و سبزيجات 
با شست وش��و از بين نمي رود و حت��ي زماني كه 
پوست ميوه را مي گيريد باز هم اين مواد مضر در 

ميوه خواهد ماند.
اين در حالي اس��ت كه در ح��ال حاضر در دنيا 
غذاه��اي ارگانيك يعن��ي غذاهايي ك��ه مواد 
اضافه و افزودني ندارد و تركيبات حش��ره كش 
و آفت كش در آنها وجود نداش��ته باشد، مورد 

تأييد است. 
دكتر احم��د آريايي نژاد، عضو ديگر كيمس��يون 
بهداشت و درمان مجلس در گفت وگو با »جوان« 
 درباره آثار آلودگي ها و س��موم موج��ود در مواد 
غذايي مي گويد:  وجود بقاي��اي آنتي بيوتيكي و 
تركيبات آفت كش و س��اير آلاينده هاي مضر در 
مواد غذايي، باعث ايجاد ان��واع بيماري ها اعم از 
انواع سرطان ها تا مش��كلات گوارشي مي شود و 
حتي بر سيستم خوني نيز تأثير خواهد گذاشت. 
به باور وي اختلالات هورموني و حتي جهش هاي 
ژنتيكي و آلودگي هايي كه ممكن است از نسلي 
به نسل بعد منتقل شود، همگي بر اثر مواد غذايي 

آلوده به وجود مي آيد. 
   منفعت، سد راه نظارت 

آريايي نژاد تأكيد مي كند:  بديهي است جوجه اي 
كه طي 45 روز به يك مرغ كامل تبديل مي شود، 
طبيعي نيست و به واسطه دارو و هورمون ها و در 
راستاي به دست آوردن سود بيشتر به اين شكل 

پرورش مي يابد. 
برخي روش هاي صنعتي پرورش دام و طيور در 
كنار فقدان نظارت كافي موجب ش��ده اس��ت تا 
حتي فرآيندهاي شرعي ذبح هم گاهي وقت ها زير 
س��ؤال برود در حالي كه حلال و حرام بودن مواد 
غذايي كاملًا به س��لامت آنها وابستگي دارد. اين 
نماينده مجلس حتي به خوراندن كود شيميايي 
به گاو اشاره دارد و خاطر نشان مي كند:  متأسفانه 
هر جا كه پاي س��ود در ميان باش��د تخلفات هم 
ش��كل مي گيرد و در اينجا هم پش��ت پرده هاي 

زيادي وجود دارد. 
بنا به تأكيد وي بحث سلامت محصولات غذايي 
معادله اي چند مجهولي اس��ت كه سود و منافع 
اقتصادي يكي از اصلي ترين اجزاي آن را تشكيل 
مي دهد اما به هر حال مس��ئولان متولي سلامت 
مردم جامعه هستند و بايد پاي كار بيايند علاوه بر 
اين دستگاه قضايي هم بايد سريع تر به پرونده ها 
رسيدگي كند تا بتوان امر نظارت و پيگيري را با 

مجازات متخلفان پيش برد.

در پي انتشار خبري 

علي  خدايي بيجاري
مبن�ي ب�ر پرداخت    گزارش 2

ميليون تومان   830
پ�اداش در سازم�ان تأمين اجتماع�ي به هيئت 
مديره )370 ميليون( و هيئت امنا )460 ميليون( 
اين سازمان كه در روز 12 آبان سال جاري جنجال 
آفريد، ي�ك منبع آگاه در گفت وگ�و با »فارس« 
درباره علت عدم پاسخگويي هيئت مديره تأمين 
اجتماعي در اين خصوص اظه�ار داشت: هيئت 
مديره سازمان با تنظي�م شكوائيه قضايي عليه 
مدير مسئول و نويسنده روزنامه شرق و معاون 
اداري - مالي تأمين اجتماعي اقدام كرده است. 
اين مقام آگاه مي افزاي��د: هيئت مديره با گرفتن 
وكيل و تش��كيل پرونده قضايي به دنبال احياي 
حقوق حقه خود از طري��ق مراجع قانوني بوده تا 
يك بار براي هميش��ه بازار تهمت و افترا در اين 
س��ازمان را جمع كند و هيچ ك��س ديگر جرئت 

انتشار اكاذيب در رسانه را نداشته باشد. 
اين منبع آگاه خاطرنشان كرد: با بررسي هاي انجام 
شده توسط هيئت مديره افراد ذي مدخل درباره 
مقاله منتشر شده شناس��ايي شده و در آينده اي 
نزديك از طرق مختلف نسبت به اعلام اسامي در 

مطامع سياسي اين افراد اقدام خواهد كرد. 
اين در حالي اس��ت كه برخي از مسئولان تأمين 
اجتماعي در زمان انتشار خبر عليه روزنامه عامل 
جبهه سختي گرفته و از شكايت و پي گيري اين 
سازمان از راه مراجع قانوني داد سخن سر دادند. 

اين جبهه گيري و محتوا و مضامين اظهارات آنها 
در مبادي امر به گون��ه اي بود كه ذهن مخاطبان 
را به اهداي پاداش ه��اي 450 ميليون توماني در 
زمان وزارت وزير رف��اه »ص.م« پيوند مي داد كه 
توسط كميته تحقيق و تفحص مجلس هفتم و به 
رياست » سليمان جعفر زاده « صورت گرفته بود. 

اما با گذشت زمان سيدتقي نوربخش، مديرعامل 
سازمان تأمين اجتماعي طي گفت و گويي در اين 
خصوص به »ايس��نا« مي گويد: در مورد پاداش 
ميليون��ي كه پي��ش از آغ��از دوره مديريتي وي 

)از دو ماه گذش��ته تاكن��ون( در ماه هاي مرداد و 
ابتداي شهريور به اعضاي هيئت مديره و هيئت 
امناي س��ازمان تأمين اجتماعي پرداخت ش��ده 
اس��ت، اظهار كرد: از آن زمان كه م��ن به عنوان 
مديرعامل س��ازمان تأمي��ن اجتماعي منصوب 
شده ام تا كنون حتي ريالي از رديف بودجه شمول 
و غيرشمول به هيچ يك از اعضاي هيئت مديره و 
هيئت امنا و حتي ساير مسئولان سازمان تأمين 

اعطا نشده است. 
نوربخش در پاي��ان اظهاراتش در مورد پي گيري 

و بازپس گيري پاداش هاي اعطا شده به اين افراد 
تصريح كرد: در اين خصوص دستگاه هاي نظارتي 

بايد ورود كنند. 
شايان ذكر است كه پاداش هاي مذكور در زمان 
سرپرستي س��عيد مرتضوي صورت گرفته است. 
چراكه با پايان عمر دولت ده��م و با تأخيري كه 
در انتصاب رياست اين سازمان در دولت يازدهم 
پيش آمد، سيدتقي نوربخش با حكم وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي به عنوان رئيس جديد سازمان 

تأمين اجتماعي منصوب شد. 
   مرتضوي: بايد به من مدال بدهند !

تمام اي��ن اتفاق��ات در حالي اس��ت كه س��عيد 
مرتضوي، دادس��تان س��ابق تهران ك��ه پس از 
بي محلي به چند احضاريه صادر ش��ده و غيبت 
روز يك شنبه هفته گذش��ته در دادگاه به دليلي 
عجيب، چهارش��نبه عص��ر )بخوانيد ش��ب!( در 
دادگاه حضور يافته بود، پي��ش از ورود در جمع 
خبرنگاران حضور ياف��ت و در خطابه اي طولاني 
بار ديگر خود را وظيفه شناس خوانده و ضمن ابراز 
اطمين��ان صددرصدي به تبرئه خود، خواس��تار 
مدال افتخار و پاداش بابت عملكردش در كسوت 
دادس��تان بود؛ ادعايي كه به زعم ش��اكيان وي، 
بسيار گزاف است چراكه از ادعاهاي متعددِ خلاف 

واقع نتيجه گيري شده است!
گفتني اس��ت كه برخ��ي از مهم تري��ن اتهامات 
مرتضوي فروش سؤالات كنكور، ماجراي عباس 

پاليزدار، جنايت كهريزك و... بوده است.

نوربخش: پاداش هاي چندصد ميليوني در دوره مديريت من داده نشده است

پاداش هايي كه از سفره بيمه شدگان به جيب مديران رفت

اعطاي كسر خدمت به صاحبان مقالات 
برگزيده ملي خدمت سربازي

رئيس سازمان وظيفه عمومي ناجا سربازي را يك فرصت براي جامعه 
و افراد دانست و گفت: براي شركت كنندگان برگزيده در همايش 
ملي خدمت سربازي عاوه بر اينك�ه جوايز ارزنده اي اعطا خواهد 
شد، فرصت انتشار مقالات در نشريات تخصصي نيز فراهم مي شود. 
صدرالسادات از اعطاي كسرخدمت تا س��قف شش ماه به مشمولان و 
سربازاني كه در اين همايش شركت كرده و مقالاتشان حائز رتبه هاي 
برتر ش��ود، خبر داد و گفت: با هماهنگي س��تاد كل تا سقف شش ماه 
به اين افراد كس��رخدمت تعلق خواهد گرفت. وي درباره امكان انتقال 
كس��ر خدمت ها به افراد ديگر يا فرزند و برادر افراد ش��ركت كننده در 
اين همايش نيز گفت: در صورتي كه افراد به س��ربازي رفته باش��ند و 
مقالاتشان حائز رتبه هاي برتر شده باش��د، كسر خدمت به آنان تعلق 

نگرفته و طبيعي است كه امكان انتقال آن نيز وجود نخواهد داشت. 
به گفته رئيس سازمان وظيفه عمومي ناجا سربازان مشغول به خدمت 
در پادگان ها و يگان هاي انتظامي نيز مي توانند در اين همايش شركت 
كرده و در صورت برگزيده شدن از كسرخدمت تعلق گرفته به خودشان 

استفاده كرده و مدت سربازي خود را كاهش دهند.
---------------------------------------------------

تذكر دولت به دستگاه هايي كه افزايش 
مرخصي زايمان را اجرا نمي كنند  

معاون رئيس جمه�ور در ام�ور زنان و 
خانواده با اشاره به مكاتبه با معاون اول 
رئيس جمهور براي اجراي قانون افزايش 
مرخصي زايمان زن�ان از شش به 9 ماه 
گفت: براساس مكاتبات صورت گرفته 
به آن دسته از دستگاه هايي كه با وجود 
نداشتن مشكل قانوني و اعتباري اين 
قانون را اجرا نكنند، در جلسه دولت به آنها تذكر داده خواهد شد. 
شهيندخت مولاوردي به ايس��نا افزود: تمامي دس��تگا ه ها در صورت 
نداش��تن مش��كل قانوني و اعتباري مكلف به اجراي قان��ون افزايش 

مرخصي زايمان زنان از شش به 9 ماه هستند. 
وي با اشاره به مسائل موجود در زمينه اجراي قانون افزايش مرخصي 
زايمان گفت: يكي از ايرادات شوراي نگهبان در زمينه ضرورت تأمين 
منابع مالي براي اجراي اين قانون بود و به همين علت نيز مجلس شوراي 
اسلامي دستگاه ها را مجاز به اجراي قانون افزايش مرخصي زايمان كرد. 
از سوي ديگر به نظر مي آيد برخي از دستگاه ها اين قانون را سليقه اي 
اجرا مي كنند و اين موارد در اجراي افزايش مرخصي زايمان مشكلاتي را 
ايجاد كرده است و ما آنها را با معاون اول رئيس جمهور مطرح كرده ايم. 
معاون رئيس جمه��ور در امور زنان و خانواده با اش��اره ب��ه اظهارنظر 
مس��ئولان تأمين اجتماعي در مورد اجراي اين قان��ون اظهار كرد: بر 
اساس اين اظهارنظر، سازمان تأمين اجتماعي سال جاري 170 ميليارد 
تومان براي اجراي قانون افزايش مرخصي زايمان نياز دارد و قرار است 

اين موضوع نيز پيگيري شود 
---------------------------------------------------

رئيس انجمن علمي جراحان ارتوپدي ايران:

سالانه 80 هزار مجروح سوانح تصادفات 
بر سيستم درمان تحميل مي شود 

حدود 80- 70 هزار نفر تعداد مجروحان 
ناشي از تصادفات ما در هر سال هستند 
كه مداواي اي�ن مجروحان هزينه هاي 
اقتصادي سنگيني بر سيستم بهداشتي 
– درمان�ي كش�ور تحمي�ل مي كن�د. 
دكتر س��يدتقي نوربخ��ش، رئيس انجمن 
علمي جراحان ارتوپدي ايران به تش��ريح 
وضعيت رس��يدگي به مجروحان ناش��ي از تصادفات جاده اي پرداخت و 
بر ضرورت ساماندهي اورژانس هاي بيمارس��تاني به منظور جلوگيري از 
س��رگرداني بيماران در اورژانس ها تأكيد كرد. وي به »ايس��نا« گفت: اگر 
همين هزينه صرف پيشگيري ش��ود، علاوه بر حفظ جان انسان ها، قطعاً 
توجيه اقتصادي هم خواهد داش��ت. وي با بيان اينكه اورژانس ها در همه 
جاي دنيا از ساز و كار و انضباط خاص خود برخوردار هستند، گفت: در ايران 
نيز طب اورژانس راه اندازي شده كه به برقراري اين انضباط  كمك شاياني 
كرده اس��ت. نوربخش ادامه داد: اگر همين امر توس��عه يابد و يك تعريف 
ساختاري بين اجزاي مختلف اورژانس وجود داشته باشد، هم از سرگرداني 

بيماران جلوگيري شده و هم به نحو بهتري به آنها رسيدگي مي شود. 
مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي با بيان اينكه سعي خواهيم كرد 
در چند بيمارس��تان از جمله ميلاد به صورت پايلوت و كاملًا علمي 
اين طرح را به صورت يك الگو پياده سازي كنيم، گفت: بر اين اساس 
بيماري كه وارد اورژانس مي شود بايد يك سير مشخص را طي كند، 
به عنوان مثال بهتر است ابتدا پزشك طب اورژانس وي را ويزيت كند 
و سپس با توجه به نوع مشكلش متخصصان ديگر وضعيت او را بررسي 
كنند. اين تقسيم كار نيازمند يك ساماندهي خاص در اورژانس هاست 

تا سلامت مردم حفظ شود.

22منطقه پايتخت زير ذره بين 31 عضو شورا
نظارت در سايه تعامل

بنا به گفته يك عضو ش��وراي شهر تهران قرار اس��ت نمايندگان نظارتي 
شوراي شهر در مناطق بيست ودوگانه شهرداري تهران حضور يافته و به 
وظيفه نظارتي خود كه از قوانين شورا به حساب مي آيد، عمل كنند. عباس 
جديدي اين اقدام را بحث مچ گيري ندانسته بلكه در راستاي تعامل بيشتر و 
مهرافزايي بيشتر با مديريت شهري عنوان كرده است. از آنجايي كه شوراي 
شهر بر اس��اس قانون در حوزه مديريت ش��هري وظيفه تصميم گيري و 
تصميم سازي را بر عهده دارد، چگونگي نظارت بر اجراي مصوبات شورا و 
فعاليت شهرداري نيز از وظايف اصلي اعضاي شوراي شهر به حساب مي آيد 
كه اين اقدام مي تواند دقت عمل را در اج��راي مصوبات افزايش دهد و از 
سوي ديگر بحث نظارت در روند كار مي تواند سبب شناسايي نقاط كور و 

پنهان شود تا مديران شهري بهتر بتوانند به وظايف خود عمل كنند. 
بحث نظارت به عن��وان ابزاري براي جلوگي��ري از تخلفات احتمالي و 
ناكارآمدي هاي احتمالي مي تواند در روند كار بسيار مؤثر واقع شود و اين 
امكان را فراهم سازد تا اعضاي شوراي شهر بتوانند كاستي ها و معايب را 
استخراج و براي حل آن راهكار ارائه كنند. از آنجايي كه مناطق شهري 
در تهران داراي تراكم جمعيت و وسعت زياد است حضور اعضاي شوراي 
شهر در قالب كميته هاي نظارتي و با حضور شهرداري مناطق مي تواند 
بازويي باشد براي راهبردهاي مقتدرانه در اداره مناطق شهري. ارزيابي 
عملكرد شهرداري مناطق و كسب نتايج رضايتمندي شهروندان مناطق 
از فعاليت شهرداري گام ديگري است كه اعضاي شوراي شهر مي توانند 
با بحث نظارت مستمر به آن دست پيدا كنند و از شهرداري مناطق براي 

عملكردشان توضيح بخواهند. 
استقرار نمايندگان نظارتي شوراي شهر در مناطق شهرداري مي تواند 
اين امكان را نيز فراهم آورد تا شهروندان و نمايندگان آنان )شوراياري ها 
و معتمدين محلات( بتوانند به راحتي نياز و درخواست هاي خود را نيز 
به شورا انتقال دهند. اين اقدام مي تواند مشاركت شهروندان را در اداره 
محل زندگي شان نيز تقويت كند. بحث نظارت بر عملكرد فعاليت هاي 
شهرداري به نوعي شفاف سازي عملكرد شهرداري مناطق به حساب 
مي آيد كه مي تواند روزنه اي باشد براي پاسخگويي به شهروندان كه به 
اعضاي شوراي شهر رأي اعتماد داده اند كه به نوعي مي توان اين اقدام 
را پيگيري رعايت حقوق شهروندي عنوان كرد. بحث حضور نظارتي 
اعضاي شوراي شهر در مناطق شهرداري به نوعي مي تواند از سليقه اي 
عمل كردن ش��هرداران مناطق بكاهد و جلوي انحرافات احتمالي را 
بگيرد و به سالم س��ازي فعاليت هاي ش��هرداري كمك شاياني كند و 
ابهامات و كاس��تي هاي قانوني را مش��خص كند. بنابراين بايد توجه 
داشت كه با توجه به افزايش تعداد اعضاي شوراي شهر به 31 نفر، بحث 
نظارت مي تواند بر بازده عملكرد شهرداري مناطق در خدمت رساني 
به ش��هروندان بيفزايد و مي توان گفت اين نوع نظارت به واقع نظارت 

پررنگ تر شورا بر عملكرد خود شوراست.

بهروز يانچشمه

يك كارشناس تعليم و تربيت پيشنهاد داد
اختصاص پنج شنبه ها به درس پرورشي

بايد ب�ه گون�ه اي برنامه ري�زي كرد كه 
در روز تعطيل�ي پنج شنب�ه م�دارس، 
دانش آم�وزان ب�ا هداي�ت و مديريت 
مربيان پرورش�ي و مراك�ز فرهنگي و 
تربيتي، مشغول برنامه هاي درسي غير 
كاسي يا فعاليت هاي پرورشي شوند؛ 
در حقيقت مي توان از تعطيلي روزهاي 

پنج شنبه به عنوان فرصتي براي برنامه هاي تربيتي استفاده كرد. 
حجت الاسلام علي ذوعلم، مدير طرح توليد و تدوين برنامه درسي ملي 
با اشاره به اينكه طبق برنامه درسي ملي ساعات آموزش دانش آموزان 
صرفاً نبايد محدود به چهارديواري كلاس درس باشد، اظهار داشت: براي 
تقويت مهارت اجتماعي و سطح توانمندي دانش آموزان نياز داريم از 
محيط جامعه يعني بيرون از كلاس درس براي آموزش استفاده كنيم. 
وي افزود: بخشي از ساعات آموزش دانش آموزان بايد خارج از كلاس 
درس باش��د به گونه اي كه بتوان از طريق اين فضاه��ا به فعاليت هاي 
پرورشي و تربيتي نيز پرداخت؛ متأس��فانه مدتي بود كه فعاليت هاي 
پرورش��ي در آموزش و پرورش به عنوان برنامه هاي حاش��يه اي تلقي 
مي ش��د در حالي كه طبق اه��داف برنامه درس��ي ملي باي��د بتوانيم 
فعاليت هاي پرورشي را ساماندهي كرد. اين كارشناس تعليم و تربيت 
ادامه داد: استفاده از ظرفيت روزهاي پنج شنبه نياز به برنامه ريزي دقيق 
دارد و لزوماً تعطيلي معلمان و مدارس در روزهاي پنج شنبه مستلزم اين 

نيست كه دانش آموزان نتوانند به مدرسه راه يابند.
---------------------------------------------------

وزير بهداشت :

حتي يك تومان از بودجه 1400ميليارد 
توماني جمعيت تحقق نيافت 

ق�رار ب�ود ه�زار و 400 ميلي�ارد توم�ان ب�راي سياست ه�اي 
حمايت�ي جمعي�ت اختص�اص ياب�د ك�ه چ�ه در دول�ت قب�ل و 
چه در دول�ت كنوني ريال�ي از  آن محقق نش�ده اس�ت. در حال 
حاضر هم وضعي�ت خزانه مش�خص اس�ت و بودج�ه اي نداريم.

دكتر سيدحسن هاشمي، وزير بهداشت همچنين درباره سياست هاي 
جمعيتي كشور با بيان اين مطلب اظهار داش��ت: سال هم رو به اتمام 
است. در واقع اميدي نيس��ت مبلغي از آن بس��ته حمايتي مربوط به 
جمعيت تحقق ياب��د. وي در خص��وص نظر وزارت بهداش��ت درباره 
افزايش مرخصي زايمان زنان به 9 ماه گفت: ما مسئول بخش سلامت 
در كشور هستيم و مسلماً به دليل تأثيرات مثبت حضور مادر در كنار 
نوزاد از افزايش مرخصي زايمان زنان حمايت مي كنيم. البته قطعاً هم 
مردم و هم قانونگذاران واقع بين هس��تند و مي دانند كه ممكن است 
اجراي اين طرح بار مالي داشته باش��د. وزير بهداشت همچنين گفت: 
همه بيمارستان هاي دولتي كشور زيان ده هستند و معوقات بودجه اي 
زيادي دارند. به گفته وي، در 30 س��ال گذش��ته حدود هزار ميليارد 
تومان در بخش سلامت توسط افراد خير سرمايه گذاري شده است. از 
مهمترين اولويت هاي وزارت بهداشت دولت يازدهم نيز علاوه بر استفاده 

از ظرفيت هاي بخش خصوصي جذب حمايت خيران است. 
---------------------------------------------------

 كارخانجات سيمان بيشترين آلودگي را
در هوا ايجاد مي كنند  

مع�اون دفت�ر ارزياب�ي زيس�ت محيط�ي سازم�ان محي�ط 
زيس�ت گف�ت: چنانچ�ه كارخانج�ات سيم�ان استاندارده�ا 
خواهن�د  كارخانجات�ي  آلوده تري�ن  نكنن�د،  رعاي�ت  را 
ب�ود ك�ه فعالي�ت آنه�ا كيفي�ت ه�وا را كاه�ش مي ده�د. 
عليرضا رحمتي به اظهار داشت: در كلانشهرها در كنار انجام فعاليت هاي 
صنعتي؛ فعاليت هاي معدني نيز وجود دارد كه موجب افزايش آلودگي 
هوا مي شود. معاون دفتر ارزيابي زيست محيطي سازمان محيط زيست 
خاطرنشان كرد: از آنجايي كه فعاليت كارخانجات آسفالت، شن و ماسه، 
سيمان و... با آلودگي بيش��تري در هوا همراه است، از اينرو در شرايط 

اضطرار كارخانجات مزبور تعطيل مي شوند.

زهرا  چيذري
   گزارش يك

وجود بقاياي آنتي بيوتيكي 
و تركيبات آفت كش و ساير 
آلاينده ه�اي مضر در مواد 
غذايي، باع�ث ايجاد انواع 
بيماري ه�ا اع�م از ان�واع 
سرطان ه�ا ت�ا مش�كات 
گوارشي مي ش�ود و حتي 
ب�ر سيس�تم خون�ي ني�ز 
تأثي�ر خواه�د گذاش�ت


